

آلية تنفيذ أحكام مركز التسوية والتحكيم الرياضي المصري عند حل المنازعات الرياضية

د/ أحمد رشاد محمد عثمان(*)

ملخص البحث: يهدف البحث إلى التعرف على آلية تنفيذ أحكام مركز التسوية والتحكيم الرياضي المصري عند حل المنازعات الرياضية، وقد استخدم الباحث المنهج الوصفي باستخدام الأسلوب المسحي، وتم اختيار عينة البحث بالطريقة العمدية **The Purposive Method** من المستشارين والقضاة ببعض المحاكم المصرية وأساتذة القانون الإداري والقانون الجنائي والقانون العام والقانون الدستوري ببعض كليات الحقوق بجامعة (القاهرة، الزقازيق) وبعض أساتذة الإدارة الرياضية ببعض كليات التربية الرياضية بجمهورية مصر العربية، لعدد (٩١) فرداً، وبلغت العينة الاستطلاعية عدد (٢١) فرداً وبنسبة مئوية مقدارها (٢٣.٠٧٪)، وتم التطبيق في الفترة من الأحد ٢ / ٩ / ٢٠١٨م وحتى الإثنين ١٧ / ٩ / ٢٠١٨م، وبلغت العينة الأساسية عدد (٧٠) فرداً وبنسبة مئوية مقدارها (٧٦.٩٣٪)، وتم التطبيق في الفترة من الأربعاء ٣ / ١٠ / ٢٠١٨م وحتى الأربعاء ٣١ / ١٠ / ٢٠١٨م، وقد توصل الباحث الي أن : لضمان تنفيذ الأحكام والقرارات الصادرة من مركز التسوية والتحكيم الرياضي المصري يتطلب إنشاء المحكمة الرياضية المصرية، توافر آلية إنشاء المحكمة الرياضية المصرية، وتوافر آلية تنفيذ أحكام المحكمة الرياضية المصرية، وأكد علي ضرورة إنشاء المحكمة الرياضية المصرية أسوة بالمحكمة الإقتصادية المصرية، و تفعيل آلية إنشاء المحكمة الرياضية، أسوة بالمحكمة الإقتصادية المصرية، و تفعيل آلية تنفيذ أحكام المحكمة الرياضية، أسوة بالمحكمة الإقتصادية المصرية.

الكلمات المفتاحية : مركز التسوية والتحكيم الرياضي المصري - حل المنازعات الرياضية.

(*) مدرس بقسم الإدارة الرياضية بكلية التربية الرياضية - جامعة بنها.

Mechanism implementation of the Egyptian Sports Settlement and Arbitration Center provisions in resolving sports disputes

(*)Dr/ Ahmed Rashad Mohamed Othman

Abstract: The research aims to identify the mechanism of implementation of the provisions of the Egyptian Center for Settlement and Arbitration in the resolution of sports disputes. The researcher used the descriptive method using the survey method. The Purposive Method was chosen from the consultants and judges in some Egyptian courts and professors of administrative law, criminal law, (91), and the survey sample reached (21) individuals and by a percentage of (23.07%), and the number of professors of sports administration in some colleges of physical education in the Arab Republic of Egypt. The main sample was (70) individuals and a percentage of (76.93%). It was applied in the period from Wednesday 3/10/2018 to Wednesday 31/10/2018, The researcher concluded that: To ensure the implementation of the judgments and decisions issued by the Egyptian Center for Settlement and Arbitration of Sports requires the establishment of the Egyptian Sports Court, the availability of the mechanism to establish the Egyptian Sports Court, and the availability of the mechanism to implement the judgments of the Egyptian Sports Court, In the Egyptian Economic Court, and activating the mechanism of establishing the sports court, Such as the Egyptian Economic Court, and activating the mechanism of implementing the judgments of the Sports Court, similar to the Egyptian Economic Court.

Key words: The Egyptian Sports Settlement and Arbitration Center –resolving sports disputes.

(*) Lecturer-Department of Sports Management, Faculty of Physical Education, Benha University.